
رئیس قوه قضائیه: انتقادی اگر دارید به قانونگذار بگویید نه مجری 
    قضائی

نقشهراهتحولدائميدانشگاهها
رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار استادان، نخبگان و پژوهشگران علمي 
و دانش��گاهي بيانات مهمي را ارائه فرمودند كه مي توان از چكيده اين بيانات 
محورهاي راهبردي حركت مطلوب دانشگاه )به عنوان مركز ايجاد و پرورش قوه 
عاقله( در شرايط كنوني كشور را فهم كرد. با توجه به تأكيد معظم له به صيرورت 
و تحول دائمي دانشگاه ها و انتظارات نظام از اين حوزه، مي توان ادعا نمود كه اين 
بيانات در واقع حاوي نقشه راه تحول دانشگاه ها به سوي وضعيت مطلوب براي 

كشور است كه در اين نوشتار به اختصار موردبررسي قرار مي گيرد. 
1- پيش نياز اين تحول دائمي، اصلاح نگاه به دانش��گاه است، به گونه اي كه 
در تعبيرات حضرت ام��ام خامنه اي )مدظله العالي( نيز مش��اهده مي گردد 
»درگير شدن دانشگاه با مسائل كشور« و به طوركلي »رويكرد مسئله محور و 
كارگشايانه« بايد در دانشگاه ساري و جاري شده و نگاه جامعه به دانشگاه نيز بر 

همين اساس تنظيم گردد. 
نمونه هايي كه در بيان معظم له مورداشاره قرار گرفت همچون حوزه هاي اقتصاد، 
صنعت، آسيب هاي اجتماعي و زنجيره   چرخه  توليد و مصرف به خوبي نشان 
مي دهد كه چرخ هاي پيشرفت كشور تا چه حد منوط به تحول و نقش آفريني 
هرچه بيش��تر مراكز علمي و به خصوص دانشگاه هاس��ت. اگر در بسياري از 
حوزه ها كاستي هايي مشاهده مي گردد به اين نقطه ضعف در حوزه دانشگاهي 

بي ارتباط نيست. 
البته اين مهم نيازمند عزمي مديريتي از سوي مسئولان اجرايي نيز هست كه 

در جاي خود شايسته بررسي و مداقه بيشتر است. 
2- پس از اصلاح نگاه بنيادين، نقطه ابتدايي تحول دائمي در دانشگاه ها تبديل 
رويكرد »مصرف كنندگي علم« به »توليدكنندگي علم« است و اين مهم تحقق 
نمي يابد مگر با تقويت روحيه خودب��اوري و اعتمادبه نفس ملي در اصحاب 
دانشگاه و پژوهش و جوشيدن چشمه هاي تلاش مجاهدانه و خستگي ناپذير 

در مسير جهاد علمي. 
3- نگاه بومي و اس��لامي انقلاب اس��لامي در حوزه دانش و پژوهش در ابعاد 
مختلفي قابل فهم و مداقه است، اما در حوزه علوم انساني اين نگاه، ويژه و داراي 
آرمان هاي متعالي اي است. اكنون نزديك به چهار دهه است در محافل علمي 
و حاكميتي از لزوم تحول در علوم انساني و اسلامي سازي آن سخن به ميان 
مي آيد و انصافاً تلاش هايي نيز در اين زمينه انجام گرفته، اما مع الاسف حاكم 
شدن نگاه سليقه اي بر برخي مقام هاي ذي ربط، فقدان برنامه بلندمدت و نيز 
تلاش بي وقفه جريان غرب گراي قدرتمند در حوزه علوم انساني دانشگاه ها، 
سبب ش��ده عملًا راه زيادي را همچنان در پيش داشته باشيم. اكنوني يكي 
از محورهاي تحول دانشگاه ها فعال ش��دن در اين مسير و شتاب بخشي به 

آن است. 
3- در عين تحول اسلامي و بومي در علوم، عبور از ركود و درجازدگي علمي 
نيز ضرورت هاي حوزه علوم انساني است. علوم انس��اني براي آنكه بتواند به 
پرسش هاي مهم و كاربردي جامعه و مطابق با مقتضيات زماني و مكاني پاسخ 
دهد، بايد از قالب هاي كليشه اي عمدتاً ترجمه اي موجود كه متعلق به سال ها 
پيش و به دوراز مقتضيات كشور ما تعريف گرديده خارج شده و در اين ميان 
مي توان از برخي رهيافت هاي روز دنيا كه تنوع شرايط جوامع را به رسميت 

مي شناسند بهره جست. 
4- دانشگاه به عنوان كانون تحرك علمي و مركز حضور جوانان پرشور، نقش 
موتور محرك پيشرفت جامعه را هم ايفا مي كند و يأس و نااميدي و يا اميدواري 
و خودباوري جوانان دانشجو و پژوهشگر دانشگاهي در تغيير گرايش هاي مثبت 
و منفي جامعه مؤثر است. ازاين رو تحول دانشگاه بايد در مسيري تعريف گردد 

كه مولد احساسات مثبت و انگيزش هاي مفيد اجتماعي باشد. 
5- توجه به هدفمند كردن تحقيق��ات و پژوهش ها« نكته ديگر مورد تأكيد 
معظم له براي تحول دانشگاه ها بود كه دو هدف اساسي »تأمين نيازها و حل 
مسائل كشور« و »رسيدن به اوج و مرجعيت علمي و حضور در جمع سرآمدان 

جهاني علم« غايت اين هدفمندي خواهد بود. 
6- مس��ئله آمايش آموزش عالي نيز از محورهايي است كه در تحول دائمي 
دانشگاه بايد بدان توجه داشت. توجه به اين ضرورت، موجب تقسيم كار ملي 
ميان دانشگاه ها در بخش هاي مختلف علمي و سهولت در هم افزايي، برنامه ريزي 

براي رشد علمي و ارزيابي وضع علمي كشور مي گردد. 
7- در حال حاضر اسناد بالادستي مفيدي وجود دارد كه به دليل اعمال سلايق 
شخصي مديريتي و فقدان انديشه راهبردي در برخي مسئولان، مورد غفلت 
واقع مي شوند. اسنادي همچون »سند آمايش آموزش عالي« و »نقشه جامع 
علمي كشور« بخش مهمي از اهداف نظام در اين حوزه را معين و قابل دسترسي 
نموده كه متأسفانه به دلايلي كمتر موردتوجه قرارگرفته است. به نظر مي رسد 
حاكم شدن سندي همچون »نقشه جامع علمي« نيازمند جهدي تمام عيار از 
بدنه دانشگاهي است، به گونه اي كه به مطالبه اي ملي و نخبگاني تبديل شده و 
مديراني كه تعمداً مانع اجراي آن مي گردند، ناچار به تن دادن به اجراي چنين 

سند بالادستي اي شوند. 
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اگربابرجامبهفتحمكهميرسيد،بسمالله!
تفسير گزاره هاي ديني به ش��كلي كه مؤيد عملكرد سياسي فرد باشد، 
حتي در دولت يازدهم و دوازدهم هم كه هميشه منتقدين خود را متهم 
به نگاه ابزاري به دين مي كند، ادامه يافت. معروف ترين اين سوءاستفاده ها 
بهره مندی نادرست از صلح امام حسن عليه السلام براي توجيه ايجاد رابطه 
با امريكا بود. بعدتر اين ماجرا شكل مبتذل تري هم به خود گرفت و حتي از 
خونين ترين قيام شيعه، قيام عاشوراي امام حسين عليه السلام هم درس 
مذاكره گرفتند و البته با نهيب رهبري در تحريف تفسيري عاشورا مواجه 
شدند. اين بار هم يكي از حاميان برجام سراغ تاريخ اسلام رفته و مي گويد: 
»عده اي مي گويند چرا برجام را به گونه اي ننوش��تيد كه امريكا نتواند از 
آن خارج ش��ود. اين منتقدان اگر در زمان پيامبر اسلام بودند مي گفتند 
چرا اين صلح را به گونه اي ننوش��تيد كه كفار يك سال بعد نتوانند آن را 

نقض كنند. «
تشبه برجام به صلح حديبيه، در ظاهر شايد قانع كننده باشد، اما حداقل 
دو نكته در مورد صلح حديبيه وجود دارد كه گوينده اين س��خنان به آن 

توجهي نكرده است: 
صلح حديبيه از آغازين تعاملات غيرنظامي مسلمانان با مشركان قريش 
بود. اتفاقي بود تجربه نشده و اگر پيامبر آن را نمي پذيرفتند و با علم غيبي، 
مشركان را به درستي پيمان ش��كن و مذاكره و امضاي پيمان را بی فايده 
قلمداد مي كردند، طبيعي بود كه از سوي موافق و مخالف مورد سرزنش قرار 
مي گرفتند كه چرا مجازات قبل از جرم مي كنيد و از كجا كه اين جماعت 
به عهد خود وفادار نباشند و پيامبر متهم به جنگ طلبی مي شدند كه صرفاً 
راه نظامي را برابر قريش آزمودند. بنابراين تجربه صلح حديبيه براي رشد 
سياسي جامعه نوپاي مس��لمانان ضروري مي نمود. آيا برجام هم تجربه 
جديدي بود و پيش از اينها و طي دهه ه��اي متمادي، بدعهدي غربي ها 
آزموده نشده بود؟ فقط يك قلم از اتفاقاتي كه اين تجربه را تكراري و مصداق 
آزموده را آزمودن خطاس��ت، مي كرد، بيانيه س��عدآباد بود كه در دولت 
اصلاحات روي داد و رئيس هيئت ايراني در آن مذاكرات حسن روحاني 
بود. بنابراين صلح حديبيه در صدر اسلام تجربه اي جديد بود و برجام در 

آستانه 40 سالگي انقلاب، تجربه اي تكراري. 
نكته بعدي آنكه نقض صلح حديبيه توسط سران جبهه قريش انجام نشد، 
برخلاف برجام كه مشخصاً توسط سران نقض و رد شد. نيروهايي از مشركان 
صلح حديبيه را نقض كردند و وقتي ابوسفيان متوجه شد، شخصاً براي 
عذرخواهي راهي مدينه شد و حضوري از پيامبر بابت نقض صلح توسط 
برخي مشركين عذرخواهي كرد. كسي كه برجام را با صلح حديبيه قياس 
مي كند، آيا ميان تصوير زانو زدن ابوسفيان برابر پيامبر و عذرخواهي رسمي 
و حضوري اش بابت نقض پيمان برخي مشركين قريش با تصوير وقاحت 
دونالد ترامپ در امضاي خروج از برجام و تحقير ملت و دولت ايران شباهتي 
مي بيند؟! آيا نقض عهد توسط رئيس دولت با نقض عهد توسط نيروهاي 

درجه پايين و بعد عذرخواهي مافوق با هم يكسان است؟!
و اما نكته پاياني آنكه، صلح حديبيه پ��س از حدود 20 جنگ كوچك 
و بزرگ بين مس��لمانان و مش��ركان طي زمان كوتاه   امضا شد و براي 
مس��لمانان كه تا آن زمان بيش��تر ظرفي��ت مادي و معن��وي و وقت و 
انرژي شان صرف نبرد نظامي با مشركان مي شد، اين فرصت را پديد آورد 
كه از آرامش نسبي حاصله بتوانند براي توسعه فعاليت هاي سياسي و 
فرهنگي بهره ببرند و به گسترش قابل توجه اسلام در كل جزيره العرب 
بپردازند. در نتيجه در بازه زمان��ي امضا تا نقض صلح حديبيه )22 ماه( 
تعداد كساني كه به اسلام گرويدند، بيش از كل تعداد مسلمانان تا آن 
زمان )19 سال( بود، چنانكه سپاه پيامبر در سال هشتم و در جريان فتح 
مكه به 10 هزار تن رسيد. اما با امضاي برجام و حتي اگر قول نادرست 
»دور شدن س��ايه جنگ از ايران« را هم بپذيريم، نه تنها فرصت پيش 
آمده براي گسترش فرهنگي و سياسي ايرانيان استفاده نشد، بلكه حتي 
مسيرهاي بيشتري براي وابستگي ايران به غرب با امضاي قراردادهاي 
مس��ئله دار و ارائه لوايح پراشكال پيوس��تن به معاهده های بين المللی 
گشوده شد. بنابراين سياست هاي پس از امضاي صلح نامه را هم بايد در 
نظر گرفت. در واقع عملكرد مسلمانان صدر اسلام پس از صلح حديبيه، 
براي آنان فتح عظيم آورد و عملكرد دولتمردان ما پس از برجام، وابستگي 
بيشتر. آيا گوينده آن سخنان، بين اين دو شباهت مي بيند يا تضاد؟! و 
نهايت آنكه صلح حديبيه و اتخاذ سياست هاي درس��ت پس از آن، به 
اسلام آوردن سران قريش و فتح مكه انجاميد؛ برجام چطور؟ كدام يك 
از سران غربي را تسليم سياست هاي ايران كرد و كدام فتح و ظفر را براي 
ايران به ارمغان آورد؟ اگر برجام صلح حديبيه بود و به فتح مكه مي رسيد 
كه مش��كلي نبود. هنوز هم دير نيس��ت، اگر با برجام به فتح الفتوحي 
همانند فتح مكه مي رسيد، بسم الله؛ صد برجام امضا كنيد. فقط پس از 
بر هم خوردن هر برجام، همچون پيامبر، ظفرمندانه در خانه بنشينيد و 
عذرخواهي سران كفر را ببينيد، نه آنكه با چهره اي درهم به مردم بگوييد 
نگران كالاهاي اساسي خود نباشيد! و بعد پي اروپايي ها بگرديد. وگرنه 

كه اين شباهت ها براي ملت ايران هيچ نمي شود. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد
تدبيردولتبرايبياثركردنتحريمهايامريكا

ب�ي  ب�راي  لازم  تدابی�ر  اتخ�اذ  از  دول�ت  س�خنگوي 
اث�ر ی�ا ك�م اث�ر ك�ردن تحریم ه�اي امری�كا در جلس�ه 
داد.  خب�ر  مقاومت�ي  اقتص�اد  فرمانده�ي  س�تاد 
محمدباقر نوبخت پس از پايان جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
گفت: براي اجرايي كردن سياست هاي ابلاغي اقتصاد مقاومتي كه 24 
بند بود 56 طرح و 200 پروژه تعريف كرديم كه اگر اينها اجرايي شود 
مي توانيم به سياست هايي كه ابلاغ شد دست پيدا كنيم. وي افزود: با 
توجه به تهديدهاي جدي درخصوص اس��تمرار تحريم ها و گسترش 
تحريم هاي امريكا، براي بي اثر يا كم اثر كردن اين تحريم ها بايد ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي در اين جلس��ه تدابير متناس��بي را اتخاذ 
مي كرد. نوبخت گفت: امروز ما در جلسه س��تاد اقتصاد مقاومتي اين 
موضوع را بررسي كرديم كه منابعي را كه براي اجراي اين 200 پروژه 
و 56 طرح داريم در شرايط تحريم چه تقليلي پيدا مي كند و تا چه حد 
محدود مي ش��ود و ما با توجه به اين محدودي��ت احتمالي منابع، چه 
اولويت هايي براي اين 200 پروژه انجام بدهيم تا با محدود شدن منابع 
آن پروژه هايي را به انجام برسانيم كه مردم عزيزمان كمترين زحمت را 

در زمينه تحريم ها متحمل شوند. 

   فارس: حمي��د روحاني، رئيس بني��اد تاريخ پژوهی و دانش��نامه 
انقلاب اسلامي: متأس��فانه ميراث داران حضرت امام از مكتب داري به 
مقبره داري رسيده اند، مكتب امام در آنجا به طوركلي ناشناخته مانده و 
مؤسسه تنظيم و نشر آثار امام براي عده اي تبديل به نان داني شده است. 
امام حتي اجازه گچ كاري و رنگ كردن حسينيه جماران را هم ندادند و 
مخالف تجمل گرايی بودند؛ بنابراين اقداماتي خلاف اين رويكرد، خط 

امام را زير سؤال مي برد. 
  تسنیم: حجت  الاسلام قائم مقامي با بيان اينكه احمدي نژاد در مرز 
س��قوط حركت مي كند، گفت: ما نبايد خطاهاي سابق و لاحق آقاي 
احمدي نژاد را به گونه اي نقد و تحليل كنيم كه حاصلش اين باشد كه 

سران فتنه حرفشان درست بوده، اصلًا چنين چيزي نبايد باشد. 
    باش�گاه خبرنگاران: مجتبي ذوالنوري، رئيس كميته هسته اي 
مجلس از فعال شدن كارخانه روتورس��ازي براي توليد سانتريفيوژ در 

كشور خبر داد. 

محمدجواد اخوان

عربستان 200 ميليون دلار  در لبنان خرج کرد و شکست خورد
سردار سلیماني: 

    خبر یک  

حزب الله ب�راي اولین ب�ار ۷۴ كرس�ي از ۱۲۸ 
كرس�ي پارلمان لبنان را از آن خ�ود كرد و از 
یك حزب مقاوم�ت به دول�ت مقاومت لبنان 
تبدیل شد و این پیروزي خیلي بزرگي است. 
به گزارش تس��نيم، س��ردار سرلش��كر قاس��م 
سليماني، فرمانده نيروي قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي طي س��خناني درباره انتخابات 
اخير لبنان، اظهار داش��ت: انتخابات اخير لبنان 
يك رفراندوم ب��ود. اين انتخابات در ش��رايطي 

صورت گرفت كه همه حزب الله را به دخالت در 
امور س��وريه، لبنان، عراق، يمن و منطقه متهم 
مي كنند. وي افزود: كش��ورهاي عربي و شوراي 
همكاري، سعودي و كشورهاي نادان كه نادان ها 
و نابخردها ب��ر آنها حاكم هس��تند، نظيف ترين 
و ب��ا افتخارترين جريان اس��لامي را جزو لايحه 
تروريسم قرار دادند و اسم هايي كه نشاط در قلب 
مس��لمان ها ايجاد مي كند، مثل نام سيد حسن 
نصرالله، را در كنار تروريست ها قرار دادند، كسي 

كه در دفاع از عالم عربي مهم ترين دشمن عالم 
عربي را شكست داد. 

فرمانده نيروي قدس سپاه با اش��اره به تبليغات 
دشمنان گفت: هركس كه با جريان حزب الله بود، 
اعم از سني و غير سنی را مزدوران ايران، ناميدند. 
اين انتخابات زير بار اين آوار و 200 ميليون دلار 
پولي كه س��عودي ص��رف كرد برگزار ش��د. وي 
افزود: كرمان خودم��ان 10، 15 برابر بزرگ تر از 
لبنان اس��ت و خرج كردن 200 ميليون دلار در 

يك محيط كوچك در يك محدوده زماني كوتاه، 
كار ساده اي نيس��ت. اما نتيجه چه شد؟ نفر اول 
ش��هر بيروت براي اولين بار در تاريخ لبنان يك 
شخصيت منتسب به حزب الله و البته شيعه شد. 
س��ليماني همچنين تصريح كرد: حزب الله براي 
اولين بار 74 كرسي از 128 كرسي پارلمان لبنان 
را مال خود كرد و از يك حزب مقاومت به دولت 
مقاومت لبنان تبديل ش��د و اين پيروزي خيلي 

بزرگي است. 

پاسخبهجنجالسازیهادربارهقانونپذيرشوكلا

رئیس ق�وه قضائیه ب�ا بیان اینك�ه جمهوري 
اس�امي در موضوع برجام، خویش�تن داری 
و عقانیت نش�ان داد، گفت: ما باید برجام را 
عبرتي براي تعامل هاي بین المللی خود بدانیم. 
به گ��زارش خبرگ��زاري ميزان، آي��ت الله آملي 
لاريجاني در جلسه مسئولان عالي قضايي، افزود: 
مقام معظم رهبري از ابتدا فرمودندكه اينها قابل 
اعتماد نيستند. اخيراً نيز وزير خارجه سابق امريكا 
گفته است عملكرد ترامپ در مورد برجام، درستي 

سخنان رهبر ايران را اثبات مي كند. 
رئيس قوه قضائيه گفت: رئيس جمهوري فعلي 
امريكا علاوه براينكه قابل اعتماد نيست، از عدم 
تعادل روحي و رواني نيز رنج مي برد، چنانكه همه 
مشاهده كردند، پس از امضاي بيانيه »گروه 7«، 
امضاي خود را در هواپيما پس گرفت! اين نوعي 
تفرعن جديد اس��ت. فرعون ها تص��ور مي كرده 
و مي كنند كه با ق��درت ظاهري ق��ادر به انجام 
هر اقدامي هس��تند؛ ح��ال آنك��ه چنانكه قرآن 
نيز تصريح كرده اس��ت ع��زت و ق��درت تنها از 
آن خداس��ت. فرعون ها تخيل قدرت مي كنند. 
عزّت و قدرت مومنان ناشي از عزّت و قدرت حق 

تعالي است. 
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه مردم ايران 
با ايمان خود توانس��ته اند عزت ربوبي را به دست 
آورند، تنها راه مقابله با توطئه ها را مقاومت دانست 
و يادآور شد آن زمان كه ما براي مقابله با صدام از 
ديگران تقاضاي موشك مي كرديم گذشت. امروز 
جمهوري اسلامي در نقطه اقتدار ايستاده است و 
مردم با وجود رهنمود هاي داهيانه و قاطعانه رهبر 
انقلاب تسليم دشمن نخواهند ش��د. اميدواريم 
همه مس��ئولان نيز به اين نكات توجه كنند و در 
جهت رفع مش��كلات با مديريت و تدبير هرچه 

بيشتر گام بردارند. 

  پاسخ به جنجال س�ازی ها درباره قانون 
پذیرش وكا

رئيس دستگاه قضايي در بخش ديگري از سخنان 
خود به برخي انتقادات پيرامون انتش��ار فهرست 
وكلاي مورد تأييد در جرايم امنيتي پاس��خ داد 
و خاطرنش��ان كرد: در روز هاي اخير بحث هايي 
درباره چرايي اجراي تبصره ماده 48 قانون آيين 
دادرسي كيفري مطرح ش��د كه البته متأسفانه 
برخي ارزيابي ها و انتقادات، غير وارد و هجمه ها 
كاملًا بي مبنا بود. رئيس ق��وه قضائيه افزود: در 
قانون آيين دادرسي كيفري جديد در جهت حفظ 
حقوق متهم حتي در جرايم امنيتي تأكيد شده 
اس��ت كه متهم مي تواند در هم��ه مراحل داراي 
وكيل باشد. اين سخن كاملًا صحيح و مبتني بر 
شرع و قانون اساسي اس��ت منتها از جمله نكات 
مهمي كه باي��د در اينجا مورد توج��ه قرار گيرد، 
پاره اي »مصالح عمومي« ديگر است، كه به حقوق 
عمومي برمي گردد و همه اين ملاحظات را بايد 

با هم ديد. 
آيت الله آملي لاريجاني در توضيح اين سخن خود 
تصريح كرد: جرايم امنيتي يا س��ازمان يافته كه 
در تبصره ماده 48 قانون آيين دادرس��ي كيفري 
مورد اشاره قرار گرفته است، همواره با مصلحت 
عمومي و حقوق عمومي سر و كار دارد. متأسفانه 
گاهي برخي وكلا با استفاده از ترفند هايي موجب 
مي شوند كه متهم به نحوي از محاكمه فرار كند يا 
اظهارات خلاف واقع داشته باشد. در ساير جرايم 
نيز ممكن است چنين مس��ئله اي وجود داشته 
باشد، اما بحث بر سر اين است كه جرايم امنيتي 
به حق��وق عموم م��ردم باز مي گ��ردد و اقتضاي 
مصلحت عمومي اين اس��ت كه از تضييع حقوق 
مردم به واس��طه فراري دادن متهم از محاكمه و 

مجازات جلوگيري شود. 

  تأیید وكا در جرایم امنیتي، پیش�نهاد 
دستگاه قضایي نبود

رئيس قوه قضائيه خاطرنشان كرد: آنچه دستگاه 
قضايي در زمان تصويب اين قان��ون مطرح كرد 
اين بود كه چني��ن مصلحتي به نح��وي رعايت 
شود، اما به هيچ وجه پيش��نهاد ما آنچه نهايتاً در 
تبصره اصلاح��ي مذكور آمد، نب��ود و از ابتدا هم 
با آن مخالف بوديم. اي��ن مخالفت را همان زمان 
هم اعلام كرده بوديم و حت��ي در ملاقات برخي 
از اعضاي هيئت مديره كان��ون وكلا با اينجانب، 
اين مطلب را به صراحت بيان داش��تم. سخن ما 
اين بود كه تبصره مورد بحث، مس��ئوليتي را به 
رئيس قوه قضائيه واگذار مي كند كه نبايد به اين 
صورت وجود داشته باشد. تا مدت مديدي نيز از 
اجراي آن طفره رفتيم، اما اين امر موجب ش��ده 
بود كه رسيدگي به برخي پرونده های امنيتي با 
بن بست مواجه شود. نهايتاً براي رفع اين انسداد 
ناگزير از اجراي قانون ش��ديم. آملي لاريجاني با 
بيان اينكه قوه قضائيه در اين ماجرا صرفاً مجري 
قانون بوده است، به برخي اظهارات در اين زمينه 
اشاره كرد و گفت: فردي در س��خناني سخيف، 
اقدام رئيس قوه قضائيه را مجرمانه دانسته است. 
واقعاً اين افراد با چنين استدلال هايي مي خواهند 
از حقوق مردم دفاع كنند؟! به هيچ عنوان منطقي 
نيست كه كسي براي دفاع از صنف و شغل خود 
سخنان س��خيف بر زبان بياورد و اجراي قانون را 

مجرمانه بداند. 
  انتق�ادي از قان�ون دارید ب�ه قانونگذار 

بگویید نه مجري
رئيس قوه قضائيه تأكيد كرد: اگر كسي انتقادي به 
اين موضوع دارد بايد قانون را مورد انتقاد قرار دهد 
و انتقاد از مجري قانون صحيح نيس��ت؛ چنانكه 
ما هم منتقد مفاد اين تبصره هس��تيم. بر همين 

اساس ماه ها پيش در جلسه مسئولان عالي قضايي 
پيشنهاد حذف اين تبصره و اصلاح آن به نحو ديگر 
را مطرح كرده ايم و اين اصلاحيه به همراه اصلاح 
برخي مواد ديگر از قانون آيين دادرسي كيفري 
تهيه و به مجلس محترم ارس��ال ش��ده اس��ت و 
اميدواريم به زودي از س��وي مجلس محترم حل 
و فصل شود. آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه 
قانون لازم الاجرا و موردتأييد شوراي نگهبان بايد 
اجرا ش��ود و البته نبايد از تلاش براي اصلاح آن 
فروگذاركرد، به يكي ديگر از انتقادات مطرح شده 
مبني بر تأييد 20 وكيل از ميان دهها هزار وكيل 
اينچنين پاسخ داد: اولاً تعداد وكلاي مورد تأييد 
محدود به همين 20 نفر نيست و بيش از 860 نفر 
تاكنون در كشور تأييد شده اند. ضمن اينكه اين 
فهرست دائماً تكميل و به روز مي شود و فعلًا نام 
تعدادي از وكلا اعلام شده تا رسيدگي به پرونده ها 
از حالت انسداد خارج شود يا به نحوي قانون مورد 
اصلاح قرار گيرد. بنابراين، فهرست اين وكلا بسته 

نشده و افرادي به آن اضافه خواهند شد. 
رئيس قوه قضائيه درخص��وص انتقادات مطرح 
شده مبني بر تسري پذيرش وكلاي مورد تأييد 
به دادگاه هاي بدوي و مراجع تجديدنظر نيز گفت: 
متن تبصره م��اده 48 صرفاً مرحل��ه »تحقيقات 
مقدماتي« را مورد تصريح قرار داده است؛ بنابراين 
هيچ مانعي ب��راي پذيرش وكلاي خ��ارج از اين 
فهرس��ت در مراجع ب��دوي و تجديدنظر وجود 
ندارد و ما هم چنين مطلبي را اع��لام نكرده ايم. 
بر اين اس��اس به دادگس��تري ها اعلام مي كنم 
كه صرفاً با عمل به ن��ص تبصره ماده 48، به هيچ 
وجه از پذيرش وكلاي خارج از فهرس��ت مذكور 
خودداري نكنند و قطعاً قضات شريف نيز به اين 

موضوع توجه دارند. 
  مرجع تش�خیص ش�وراي نگهبان است 

نه وكا
آيت الله آملي لاريجاني در پاسخ به انتقادي ديگر 
مبني براينكه عده اي از وكلا اين تبصره را مخالف 
قانون اساسي خصوصاً اصل 35 دانسته اند، اظهار 
كرد: از آنجا كه اصل 35 قانون اساسي بحث حق 
انتخاب وكيل را مورد تأكيد قرار داده، برخي وكلا 
استدلال كرده اند كه تبصره ماده 48 قانون آيين 
دادرس��ي كيفري مخال��ف آزادي انتخاب وكيل 
مصرح در اصل 35 اس��ت و تضييق حق وكيل و 

موكل را در پي دارد. 
رئيس قوه قضائيه افزود: اولاً بايد توجه داشت كه 
بنده به عنوان رئيس ق��وه قضائيه تكليف قانوني 
خود را كه از سوي قانونگذار بر عهده ام نهاده شده 
اجرا كرده ام و مرجع تشخيص عدم مغايرت يك 
قانون با قانون اساسي نيز شوراي محترم نگهبان 
است نه نظر وكلا كانون وكلا و نه هيچ نهاد ديگري 
و نه رئيس قوه قضائيه. بنده حتي اگر اين قانون را 
خلاف قانون اساسي مي دانستم، نمي توانستم از 
اجراي آن استنكاف كنم. ثانياً بايد توجه كرد كه 
گرچه ممكن است اين تبصره با ظهور اوليه اصل 
35 مخالف باشد و لكن رعايت مصالح عمومي و 
حقوق عمومي همچون قرينه سببيه عمل مي كند 
به طور كلي اگر قانونگذار كه حق تقنين براساس 
مصالح عمومي را دارد اگر چنين تضييقي را مطرح 
كند، عرف آن را در نهايت خلاف اصل نمي داند. 

ژه
وی

روزنامهدولتیایرانمقهورنمایشترامپ
روزنامه دولتي ايران در يادداشتي سخنان دونالد ترامپ را 
در مورد اينكه در برجام س��ر امريكا كلاه رفته است، درست 
دانس��ت و نوش��ت: »امريكا بدعهدي كرده و از توافق خارج 
شده و گفته اس��ت كه با برجام س��ر امريكا كلاه رفته است؛ 
اتفاقاً اين موضع نش��ان مي دهد كه تيم مذاكره كننده ايران 
در نهايت دقت و مهارت اين مت��ن حقوقي را تهيه كرده اند. 
متني كه اروپايي ها به آن متعهد مانده اند و امريكا به تنهايي 
از آن خارج شده است و وضعيتي بي سابقه را از تنهايي امريكا 

رقم زده است«. 
اصلاح طلبان يك عمر منتقدان خود و مخالفان امريكا را با 
استهزا ملامت مي كردند كه چرا دم از انزواي امريكا مي زنند 
و معتقد بودند كس��ي به امريكا زورش نمي رسد! حال خود 
مدعي انزواي امريكا شده اند؛ در حالي كه عملاً منزوي بودن يا 
نبودن ايالات متحده با خروج از برجام، حتي بر فرض صحت 
دردي از مش��كلاتي را كه اينك دولت روحاني با آن مواجه 

است، دوا نخواهد كرد. 
از سويي، ترامپ همچون دلال رند و حقه بازی كه هر چه هم 
گران فروشی كند، باز يقه مي درد كه  اي مردم، ضرر كردم، با 
همه سودي كه كشورش از برجام برده، باز طلبكار است كه 
سود بيشتر ببرد و قابل تأسف آنكه روزنامه ايران مقهور اين 
نمايش شد و تئاتر دلال مأبانه ترامپ را نه تنها باور كرده، بلكه 

دليلي بر مهارت و دقت تيم ايراني مي داند!
همه اين سال هاي پس از برجام، دولت و حاميانش منتقدان 
برجام را هم نوا با اسرائيل دانس��ته اند؛ اما خود همراه ترامپ 
معتقدند كه برجام س��ر امريكا كلاه گذاشته است و آيا حالا 
حق نيس��ت كه بگوييم ش��ما هم با ترامپ هم نوا شده ايد؟ 
مي بينيد استدلال كردن به سبك دولت و حاميانش چقدر 

مي تواند مبتذل و سطح پايين باشد؟

نظر۳اصلاحطلبدرباره
عملكرد۲۹سالهرهبرانقلاب

 روزنامه رسالت، در شماره اخير خود صحبت هاي تعدادي 
از فعالان سياس��ي كش��ور درباره عملكرد 29 س��اله مقام 
معظم رهبري را منتشر كرده است كه سه تن از اين افراد، از 

اصلاح طلبان عضو شوراي شهر تهران هستند. 
محسن هاشمي در اين باره گفته است: »آيت الله خامنه اي 
در سه دهه سكانداري انقلاب اس��لامي، داراي ويژگي هاي 
برجسته و منحصر به فردي بوده است كه اگر فقط بخواهيم به 
يك ويژگي ايشان اشاره كنيم، مي توان »تدبير حفظ ملك« 
را يكي از خصوصيات برجسته ايشان به شمار آورد. بارها در 
طول سه دهه رهبري ايشان، حوادث و رخدادهاي خطرناكي 
كشور را تا مرز درگير ش��دن در جنگ ومناقشه بين المللی 
پيش برد كه تدبير و دورانديشي ايش��ان مانع آسيب ديدن 

كش��ور گرديد. « محمدجواد حق ش��ناس ه��م در اين باره 
مي گويد: »بي ترديد مقام معظ��م رهبري يكي از موثرترين 
شخصيت های سياسي در سطح منطقه و بين الملل در چند 
دهه گذشته بوده است كه نكته سنجی، شناخت و هوشمندي 
سرشار نسبت به فضاي سياسي داخلي منطقه اي و بين المللی 
و ثبات قدم و استواري در اهداف و سياست ها از ويژگي هاي 

بارز ايشان مي باشد. «
»شهربانو اماني«، عضو ديگر شوراي ش��هر تهران است كه 
پيرامون عملكرد مقام معظم رهبري تصريح مي كند: »يكي 
از مؤلفه های مهم مديريت رهبر انقلاب در طول 30 س��ال 
اخير حمايت از توليد ملي و عدم وابس��تگي اقتصادي بود. 
موضوعي كه حتي در دوران رياست جمهوريشان هم بر آن 
تأكيد داش��تند. اقتصادي كه تمامي توان در جهت حمايت 
از توليد ملي قرار گي��رد و از اقتصاد تك محصولي وابس��ته 
به نفت پرهيز ش��ود. از ديگ��ر ويژگي ه��اي مديريت كلان 
رهبري حمايت از دولت ها از هر طيفي بوده است كه نظرات 
راهبردي در حماي��ت از دولت ها مي دادند. از س��وي ديگر 
حمايت از دولت هاي مستضعف و تحت فش��ار بيگانگان از 
ديگر ويژگي هاي مديريت ايشان است. حمايت از حقوق زنان 
و خانواده همواره مورد تأكيد ايشان بوده و قوانين حمايت از 
زنان و خانواده را به خصوص در سخنراني شهريور 1375 در 

جمع مردم استان آذربايجان مورد اشاره قرار دادند. « 

كبري آسوپار

سخنگوي وزارت خارجه: 
نيازيبهشعبدهبازينتانياهونداريم

م�ردم ای�ران ب�ا توانمندي ها و قش�ر فرهیخت�ه اي كه در كش�ور 
وج�ود دارد توانای�ي ح�ل و فص�ل مس�ائل خ�ود را دارد و نیازي 
ب�ه ش�عبده بازي هاي نخس�ت وزی�ر رژیم صهیونیس�تي ن�دارد. 
بهرام قاسمي، سخنگوي وزارت خارجه در گفت وگو خبرنگاران در مورد 
ويدئوي اخيري كه از سوي نتانياهو نخس��ت وزير رژيم صهيونيستي در 
ارتباط با كم آبی در ايران و تلاش اين رژيم جهت كمك به ملت ايران در 
راستاي مبارزه با اين موضوع منتشر كرده است و همچنين ادعاهايي كه 
او عليه دولت ايران مطرح كرده، گفت: اين بار اول نيست كه آقاي نتانياهو 
چنين كارهايي را انجام مي دهد. او از اين كاره��ا زياد انجام مي دهد و بار 
اول نيست كه از اين حرف هاي بي ربط مي زند. وي با اشاره به جنايت هاي 
رژيم صهيونيستي در كشتار مردم فلسطين، گفت: آقاي نتانياهو و رژيم 
صهيونيستي بايد دست از كشتار مردم فلسطين و جنايت هايي كه هر روز 
انجام مي دهد، بكشد و نيازي نيست كه نگران موضوع خشكسالي در ايران 
باشد.   وي ادامه داد: قطعاً مردم ايران با توانمندي ها و قشر فرهيخته اي كه 
در كشور وجود دارد توانايي حل و فصل مسائل خود را دارد و نيازي به اين 
شعبده بازي ها ندارد. قاسمي با بيان اينكه نتانياهو در سفر اخير خود به اروپا 
ناكام بود و با توجه به شكستي كه در اين سفرها داشت و اينكه نتوانست 
آنها را با امريكا در ارتباط با خروج از برجام و تغيير نوع نگاه آنها به اين توافق 
بين المللي همراه كند، گفت: در همين راستا نياز داشت كه اقدام ديگري 
انجام دهد و در همين چارچوب اقدام اخير را ك��ه يك اقدام فريبكارانه، 

رياكارانه و بچگانه است انجام داد. 

در رمضان ۹۷ صورت گرفت
ضربهمهلكوزارتاطلاعاتبهتروريستها

سربازان گمنام امام زمان )عج( ۲۷ نفر از اعضاي شبكه تروریستي 
را ك�ه قص�د جنای�ت گس�ترده در ماه مب�ارك رمض�ان، ب�ه ویژه 
ش�ب هاي قدر و روز قدس داش�تند، شناسایي و دس�تگیر كردند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، اين افراد در راستاي اهداف 
استكبار، قصد ناامن سازي ايران اسلامي و اجراي رشته عمليات تروريستي 
در تهران و چند شهر مهم را داشتند و با انتشار تصاويري در فضاي مجازي، 
ملت ش��ريف ايران اس��لامي را به انتقام و قتل تهديد ك��رده بودند كه با 
هوشياري س��ربازان گمنام امام زمان )عج( و همكاري مقامات قضايي و 
نيروهاي نظامي و انتظامي، به ويژه پليس فتا، همگي آنان بازداشت شدند. 
از اين شبكه تروريستي، مقادير زيادي سلاح و مهمات شامل چندين قبضه 
اسلحه كلاشينكف، كلت، نارنجك جنگي، بمب و تجهيزات ساخت مواد 

انفجاري كشف و ضبط شده است.


